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s lovo s tarostky —

Krásný nový rok, vážení spoluobčané, ne-
dávno jsme rozsvěceli svíčky na adventním 
věnci a těšili se na to, až přijde Štědrý den. 
Koledy hrály okolo nás, čas se pozvolna za-
stavil a my se na sebe začali více usmívat. 
Snad právě atmosféra zimních večerů, pole-
tování sněhu a setkání s přáteli nám vyloudi-

ly úsměvy na tvářích. 
Sešel se rok s rokem a my se přehoupli do roku 2025. Jaký asi 

bude? Každý má svá předsevzetí, která se snaží plnit. Záleží na 
každém z nás, jak pevnou vůli má. 

Ráda bych se vám svěřila s jednou méně příjemnou věcí, která 
bohužel netrápí jen mě, ale vím, že i některé z vás. Vedení města 
muselo opět přistoupit ke zvýšení poplatku za odvoz komunální-
ho odpadu. Věřte mi, že toto rozhodnutí nám nedělá radost, ale 
bohužel není možné, aby se z rozpočtu města platilo za to, co 
lze společnými silami eliminovat a docílit toho, abychom snížili 
množství komunálního odpadu. Bohužel ceny za odvoz do vzdá-
lených míst a skládkovné se zvyšují, množství komunálního od-
padu roste a bude záležet jen na nás, jestli jsme schopni více třídit 
vyprodukovaný odpad z domácností, nebo ne. Většina z nás ráda 
nakupuje v e-shopech, ale právě obalový materiál z těchto náku-
pů je také třeba vytřídit. Na dalších stránkách Opočenských no-

vin se dočtete o novinkách v odpadech pro letošní rok. Mimo jiné  
o plánovaném rozšíření sběrného místa v Pálence.

Jen bych vás chtěla požádat, pojďme to zkusit zlepšit. Pokud se 
nám to povede, věřte mi, že budu ta, která vám dá na vědomí, že 
se nám to daří. Rozhodně není pravda to, co si někteří myslí, že 
když zaplatí tolik peněz, nemusí třídit. Bohužel se mýlí. Čím méně 
budeme třídit, tím více budeme platit. Všichni. Na bojkot třídění 
odpadu některých jednotlivců doplácí ti, kteří si uvědomují důleži-
tost odpad roztřídit. Všem, kteří třídí, za to opravdu děkuji. 

Pokud by třeba toto mohlo být jedno z předsevzetí na ten rok 
příští, budu za to moc ráda. 

Závěrem bych vám všem chtěla popřát pevné zdraví, vykročení 
správnou nohou do roku 2025 a ať nám to sluníčko, co nám svítí 
nad Opočnem, svítí dál. 

 Šárka Škrabalová, starostka města Opočna

T ř í k r á l o v á  s b í r k a  2 0 2 5  

Tříkráloví koledníci letos vyrazí 
koledovat v sobotu 11. ledna. Při-
spět do sbírky můžete také on-line 
na webových stránkách Tříkrálové 
sbírky www.trikralovasbirka.cz. 
 (red)

Opočenský Mikuláš ani letos diváky nezklamal. Více se o jeho průběhu dočtete na straně 12. foto: Honza Ježdík
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zprávy nejen z  radnice —

k N I H a  o  N e m o c N I c I  už  j e  v  p r o d e j I

Město Opočno vydalo publikaci Od Skuherského po Domov 
Rudolf, věnující se historii opočenské nemocnice. Zakoupit si ji 
můžete v Informačním centru Opočno za 500 Kč.

Kniha Od Skuherského po Domov Ru-
dolf popisuje nejen historii nemocnice, 
počátky jejího založení v 19. století a ob-
dobí 20. a 21. století, ale také se v ní dočte-
te o současném využití areálu a plánech 
do budoucnosti. Texty jsou doplněny 
mnoha dobovými fotografiemi.  

Slavnostní křest proběhl 9. 12. 2024 
v Kodymově národním domě. Historik 
Aleš Valenta zde přiblížil, jak kniha vzni-

kala, co všechno se v ní dočtete a vyprávěl také o tom, co už se do 
ní nevešlo. Křtu se účastnila také starostka města Šárka Škraba-
lová a tajemnice Městského úřadu Opočno Mgr. Renáta Černá. 

Opočenskou nemocnici založil v roce 1834 František Alois 
Skuherský. Snažil se tak zlepšit podmínky chudých obyvatel 
v době epidemií cholery a dalších nemocí. „Ani za více než deset 
let praxe se Skuherský nestal otrlým ‚felčarem‘, jenž splní svou 
základní povinnost a dále se o osud trpících nestará. S přihléd-
nutím k duchu doby a soudobé mentalitě můžeme Skuherského 
charakterizovat jako hluboce věřícího křesťana-lidumila a lé-
kaře-samaritána, který celý svůj život zasvětil obětavé pomoci 
svým bližním daleko nad rámec běžných úkolů vrchnostenského 
lékaře,“ popisuje Skuherského autor knihy Od Skuherského po 
Domov Rudolf Aleš Valenta. (th)

v á N o č N í  s T r o m  j e  z  p ř e p y c H

Letošní vánoční strom neputoval do Opočna žádnou velkou 
dálku. Darovali ho manželé Hrochovi z Přepych. Kvůli růstu  
v blízkosti elektrického vedení by musel být pokácen, a tak nám 
bylo ctí dovézt tohoto krasavce, bohatě zdobeného šiškami, na 
Kupkovo náměstí. Pracovníci Technických služeb ho ozdobili  
a  Mikuláš slavnostně rozsvítil 30. listopadu. 

Opočenský vánoční strom tradičně rozsvěcí Mikuláš. 
 foto: Honza Ježdík

Za odborné kácení a transport děkujeme profíkům z firmy 
Forester. Náročný zdvih přes elektrické vedení bravurně zvládl 
jeřábník firmy GOIS Logistics s r. o. Respekt pánové! (red)

m í s T N í  p o p l a T k y  v  r o c e  2 0 2 5

Na zasedání Zastupitelstva města Opočna 4. prosince byly schvá-
leny místní poplatky pro rok 2025. U poplatku za svoz komunál-
ního odpadu došlo vzhledem ke zpřísnění podmínek pro ukládání 
odpadu na skládky k nárůstu o 100 Kč. Pro snížení nákladů na 
likvidaci odpadů je třeba domovní odpad v co největší míře třídit 
a maximálně využívat odpadové nádoby na sběr tříděného odpa-
du ve městě, pytlový sběr plastů i možnost ukládat papír a další 
materiál do kontejneru v Pálence, jejíž provoz byl rozšířen. Po-
platky za psa zůstaly beze změny.

Svoz komunálního odpadu
osoba/rok

svoz komunálního odpadu 1050 Kč

svoz komunálního odpadu – osoba, která:
 − je třetím a dalším nezaopatřeným dítětem v ro-

dině a v příslušném kalendářním roce dosáhne 
nejvýše 16 let věku

 − je studující v denní či prezenční formě studia, 
která je v průběhu studia ubytována mimo území 
města, a v příslušném kalendářním roce dosáhne 
nejvýše 26 let věku

 − v příslušném kalendářním roce dovrší 80 a více 
let věku

525 Kč

Poplatky se vztahují na fyzické osoby přihlášené v Opočně a vlastní-
ky nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu pro rodin-
nou rekreaci, ve které není přihlášena žádná fyzická osoba a která je 
umístěna na území Opočna. Poplatek je splatný vždy do 31. května 
příslušného kalendářního roku. 

Poplatky za psa
první  pes každý  

další

Opočno – pes chovaný v rodinném domě 300 Kč 600 Kč

Opočno – pes chovaný v rodinném domě 
– osoby starší 65 let, poživatelé invalidní-
ho, starobního, vdovského nebo vdovec-
kého důchodu anebo poživatelé sirotčího 
důchodu mladší 65 let

100 Kč 100 Kč

Opočno – pes chovaný v bytovém domě 800 Kč 1600 Kč

Opočno – pes chovaný v bytovém domě:  
osoby starší 65 let, poživatelé invalidní-
ho, starobního, vdovského nebo vdovec-
kého důchodu anebo poživatelé sirotčího 
důchodu mladší 65 let

200 Kč 200 Kč

Opočno – pes chovaný v jiném objektu 
než v rodinném nebo bytovém domě 

300 Kč 600 Kč

Opočno – pes chovaný v Opočně v jiném 
objektu než v rodinném nebo bytovém 
domě, jehož držitelem je osoba starší  
65 let, poživatelé invalidního, starobní-
ho, vdovského nebo vdoveckého důchodu 
anebo poživatelé sirotčího důchodu 
mladší 65 let

100 Kč 100 Kč

Čánka, Dobříkovec, Vodětín 100 Kč 200 Kč

Platí se ze psů starších 3 měsíců. Poplatek je splatný do 31. května 
příslušného kalendářního roku. 
 Ceníky poplatků a dalších služeb najdete na www.opocno.cz.
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Novinky v odpadech v roce 2025

• starý papír
• elektrospotřebiče 
• dřevěný odpad

Od února bude možné do dvora  
v Pálence kromě papíru ukládat

Přesný termín spuštění nových 
služeb bude včas oznámen.

•	 Stanoviště kontejnerů na papír bude přístupné trvale.
•	 Ve vybraných dnech bude možné ukládat staré elekt-

rospotřebiče a recyklovatelný dřevní odpad (nábytek, 
bedýnky, povrchově neupravené nebo nelepené dřevo, 
dřevotřískové a OSB desky).

•	 POZOR – tyto druhy odpadů již nebude možné ukládat 
do kontejnerů při jarních a podzimních svozech!

Odpadové „špeky“ aneb kam s nimi
U běžných odpadů je nám to jasné, PET lahve, kartony, ple-
chovky, nepotřebné oblečení, to vše už dobře známe. Ale u ně-
kterého druhu odpadu můžeme zaváhat.

Polystyren do žlutého kontejneru na plasty

Tetra Pak do žlutého kontejneru na plasty 

Novodur do černého na směsný odpad

Zrcadla do černého na směsný odpad

Poškozený textil nově do kontejnerů na textil

Proložky od vajec  
a jiný recyklovaný papír 

nově již do modrého kontejneru 
na papír

Stará okna dřevěné rámy do Pálenky mezi 
dřevní odpad, sklo do kontejneru 
na sklo

Koberce do kontejneru na  objemný odpad, 
případně na skládku odpadů

Čalouněný nábytek do kontejneru na  objemný odpad, 
případně na skládku odpadů

Obkladačky, umyvadla,  
záchodové mísy 

na skládku odpadů, jelikož jde  
o stavební suť

K ukládání kuchyňských olejů
Prosíme do nádob vkládejte pouze oleje uzavřené v plastových 
nádobách – nepoužívejte sklo ani olej nelijte přímo do odpadní 
nádoby.

Prosíme sešlapávat a stlačovat
Důležité je nejen třídit, ale ukládat odpad do správných kon-
tejnerů s dostatečnou kapacitou. Proto prosíme, využívejte 
kapacitu kontejnerů na maximum a sešlapávejte PET lahve, 
plechovky, ale hlavně kartonové krabice. Ti, co přijdou ke kon-
tejneru po vás, to jistě ocení.

Od nového roku začne v našem městě platit nová obecně zá-
vazná vyhláška města o místním poplatku za obecní systém od-
padového hospodářství. Vyhláška, schválená zastupitelstvem 
města na prosincovém zasedání, doznala dvou změn. 

První změnou je zpoplatnění bytů a rodinných domů také 
fyzickým osobám s trvalým bydlištěm v Opočně, ve kterých 
není přihlášena žádná fyzická osoba. Objekty pro individuál-
ní rekreaci občanů s trvalým pobytem v Opočně jsou od po-
platku i nadále osvobozeny. 

Druhou změnou je zvýšení místního poplatku o 100 Kč, tj. 
na 1 050 Kč/os./rok. Důvodem je nárůst nákladů na služby 
v odpadovém hospodářství v příštím roce. 

Za služby firmy Marius Pedersen, a.s., zahrnující svoz a likvi-
daci směsných komunálních odpadů, objemných, nebezpeč-
ných a  tříděných odpadů, město zaplatí o cca 615 tis. Kč víc 
než v letošním roce (navýšení o 16 %). Zvyšují se  náklady na 
služby i ukládání odpadu na skládky, a proto bychom se měli 
společně snažit z komunálních odpadů ukládaných do popel-
nic a černých kontejnerů vytřídit co nejvíce odpadu k další-
mu zpracování. Zákon o odpadech ukládá, aby vyseparované 
recyklovatelné složky v obcích činily od roku 2025 alespoň 
60 % ze všech vyprodukovaných komunálních odpadů. Úro-
veň našeho plnění separačního cíle k 31. 12. 2023 činila pou-
ze 47 %! 

Město se bude snažit podpořit třídění odpadu a optimali-
zovat obecní systém odpadového hospodářství. Připravuje 
zřízení nového stanoviště kontejnerů na papír s dostatečnou 
kapacitou, které by mělo „ulevit“ přetíženým kontejnerům 
po městě a umožnit občanům průběžně  ukládat frekven-
tovanou komoditu odpadu na vyhrazené místo. K tomuto 
účelu bude využit dvůr v Pálence, kde bude umístěno trvale 
přístupné stanoviště kontejnerů na papír. Zároveň zde bude 
možné v určené dny ukládat staré elektrospotřebiče (zpětný 
odběr) a recyklovatelný dřevní odpad do velkoobjemového 
kontejneru s obsluhou. Starý a nepotřebný nábytek, bedýn-
ky, povrchově neupravené nebo nelepené dřevo, dřevotřís-
kové a OSB desky běžně končí v kontejnerech na objemný 
odpad a dále na skládce. 

S větší podporou třídění odpadů ze strany občanů by tato 
opatření měla městu pomoci snížit množství komunálních 
odpadů ukládaných na skládku a ušetřit náklady na služby 
v odpadovém hospodářství. 

Děkujeme, že třídíte odpad.



 TecHNIcké služby ruší  pevNou lINku

Technické služby města Opočna, s.r.o., upozorňují, že 
byla zrušena pevná linka do kanceláře–účtárny technických slu-
žeb. Nadále bude fungovat pouze mobilní tel. č. 725 189 385, dě-
kujeme za pochopení.

p r o ž I j T e  l é T o 
N a  o p o č e N s k é m  k o u p a l I š T I

HLEDÁME PL AVČÍK A /PL AVČICI 
NA KOUPALIŠTĚ BROUMAR V OPOČNĚ

Náplň práce:  – dozor nad bezpečností návštěvníků 
  – poskytování první pomoci  
  – udržování čistoty a pořádku v areálu  
    koupaliště v součinnosti s ostatním  
    personálem    
  – komunikace s návštěvníky

Požadujeme:  – minimální věk 18 let
  – dobrý zdravotní stav
  – fyzickou zdatnost   
  – velmi dobré plavecké dovednosti
  – spolehlivost a zodpovědnost
  – příjemné vystupování
  – certifikát plavčíka

Nabízíme: – práci v příjemném prostředí  
  – pracovní doba:     
      směny 9:00–14:00 a 14:00–19:00
  – sezónní práce od 15. 6. 2025 do 15. 9. 2025 
  – proplacení kurzu plavčíka při závazku  
    na 3 celé sezóny (2025, 2026, 2027) 
  – možnost dlouhodobé spolupráce  
  – odpovídající platové ohodnocení

Nástup: 15. 6. 2025

BRIGÁDA – POKLADNÍ NA KOUPALIŠTI BROUMAR

Hledáme brigádníky na pozici pokladní na letní sezónu 2025
Místo výkonu práce: Koupaliště Broumar, Opočno
Termín: 15. 6. 2025–15. 9. 2025
Pracovní doba: 9:00–19:00 hodin

Požadujeme:  – Věk minimálně 16 let
  – Spolehlivost a zodpovědnost
  – Příjemné vystupování
  – Časovou flexibilitu

Nabízíme: – Práci v příjemném prostředí  
  – Možnost dlouhodobé spolupráce  
   v dalších sezónách   
  – Odpovídající finanční ohodnocení

Nástup: 15. 6. 2025

V případě zájmu zasílejte životopis na e-mail: info@broumar.cz
nebo volejte na tel. 725 796 345.

v o d N é  a  s T o č N é  p r o  r o k  2 0 2 5

Cena vodného a stočného zůstává pro rok 2025 stejná, jako 
byla v roce 2024.

    Základ daně Cena včetně DPH

Vodné 36,35 Kč/m³ 40,71 Kč/m³

Stočné 58,48 Kč/m³ 65,50 Kč/m³

Celkem 94,83 Kč/m³ 106,21 Kč/m³

o d e č T y  v o d y

Vážení odběratelé, je tu další termín pravidelného čtvrtletního 
odečtu vodoměrů (k 31. 12. 2024), dovolujeme si vás opět požá-
dat o spolupráci a nahlášení stavu domovních vodoměrů pomocí 
odečítacího lístku, který odevzdáte v podatelně městského úřadu 
nebo v kanceláři technických služeb. Je možné také zavolat nebo 
napsat SMS na tel. číslo 725 189 385 nebo poslat odečet e-mai-
lem machutova@tsmopocno.cz a nebo pomocí formuláře, který 
najdete na našich webových stránkách www.tsmopocno.cz (pro-
sím, nahlásit nejpozději do 7. 1. 2025). Děkujeme.

Upozorňuji, že pevná linka do kanceláře Technických služeb 
města Opočna byla ZRUŠENA!

 Zdeňka Machútová, Technické služby města Opočna

z  o d d ě l e N í  s o c I á l N í c H  v ě c í  
— o p a T r o v a N í  d l u ž N í c I —

Základní životní zásadou zdravě uvažujících lidí je žít tak, jak 
jim finanční prostředky dovolí, a nedělat si dluhy. Dříve tak byly 
vychovávány i děti. Osoba, která od dětství není vedena k odpo-
vědnosti a povinnostem, mívá v dospělosti velké problémy. Sou-
částí správné výchovy k hospodaření je i vedení k tzv. kritické-
mu myšlení, uvážlivosti, kdy si potomek skutečně uvědomí, co 
nezbytně potřebuje, a co ne. Je obtížné vychovávat již dospělého 
člověka k nějaké kázni a disciplíně, když toto výchova zanedbala. 
I opatrovaný žije tak, na co má. To je základní zásada. 

Člověk neschopný správně hospodařit se svým chováním do-
stane do špatné finanční situace. Například osobě omezené ve 
svéprávnosti vzniknou dluhy z předchozího života, když svévolně 
utrácí za vstupy na kulturní akce a nehradí bydlení službě, kterou 
užívá. Veřejný opatrovník má na starosti finanční správu a hos-
podaření s prostředky klienta, včetně řešení dluhů, což je prvním 
kolem opatrovníka. Pokud má opatrovaný enormní dluhy, a pří-
jmy omezené, a v měsíčním rozpočtu pak po všech úhradách, 
včetně splátek dluhu, nezbývají finance na cokoliv navíc – žádné 
cesty mimo bydliště, žádné výlety do nákupního centra v Hradci 
Králové, žádné kulturní akce. Bylo by dobré, aby si toto dotyčný 
i lidé z jeho okolí (např. rodinní příslušníci) řádně uvědomili. 

Veřejný opatrovník svou práci předkládá soudu, včetně řeše-
ní dluhů, a soudu se také zodpovídá. O stavu financí, rozpočtu, 
splátkách atd. je povinnost informovat soud, nikoliv rodinné 
příslušníky dospělého dotyčného. Pokud by někdo měl v úmyslu 
vyslovovat nějaké domněnky či podezření vůči práci cizího sub-
jektu, o níž nemá představu, pak by si dotyčný měl uvědomit, že 
křivé obvinění je trestný čin. Takže pozor na to. 

Závěrem bych ještě ráda sdělila, že i když soud ve verdiktu 
vyřkne určitou částku, se kterou by opatrovaný teoreticky mohl 
zvládat nakládat, neznamená to v praxi automatický nárok na ni. 
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Vše se odvíjí od stavu financí, ale také jeho schopností. Ukáže-li 
se, že není schopný nakládat s vůbec žádnou částkou, může dojít 
k novému přehodnocení stavu opatrovaného, tzv. přeposouzení, 
a soud vydá nový verdikt.  Za oddělení sociálních věcí 

 Bc. Stanislava Rydygrová 

s T á ž e  d o b r o v o l N ý c H  H a s I č ů 
u  o p o č e N s k é  z á c H r a N k y

Na konci listopadu dokončili dobrovolní hasiči z Opočna stá-
že na místní výjezdové základně Zdravotnické záchranné služby. 
V průběhu několika posledních měsíců měl každý z 12 vybra-
ných členů výjezdové jednotky hasičů možnost strávit dvě dva-
náctihodinové směny s kolegy ze Zdravotnické služby a vyjíždět 
s nimi k událostem. 

Na „opočenské záchrance“ nasbírali naši hasiči cenné zkušenosti.
 foto: archiv JSDH Opočno

Doposud na takovéto stáže chodili pouze studenti zdravot-
nických oborů nebo příslušníci Hasičského záchranného sboru. 
S kolegy z opočenské základny se relativně často potkáváme při 
společných zásazích, hasičská zbrojnice a výjezdová základna 
jsou od sebe vzdáleny jen 200 m vzdušnou čarou, a přesto o sobě 
skoro nevíme. Prověřovali jsme tedy možnost, zda bychom se 
stáží mohli zúčastnit i my dobrovolní hasiči. Vše se nakonec po-
dařilo legislativně zprocesovat, zorganizovat a stáže absolvovat. 
Měli jsme tak jedinečnou možnost poznat kolektiv zdravotníků, 
který pracuje zde v Opočně, seznámit se dopodrobna s vybave-
ním sanitních vozů, uložením materiálu a přístrojů. Při dalších 
zásazích bychom pak měli být schopni poskytnout kolegům třetí 
ruce ve smyslu přines něco ze sanitky, podej mi to, podrž tamto 
a uvolnit ty jejich k činnosti odborné. 

Moc si nabytých zkušeností vážíme a doufáme, že v započaté 
spolupráci budeme pokračovat i nadále.

Děkujeme. Ing. David Ptáček, velitel JSDH Opočno

lIsTopadové z ásaHy jedNoTk y sboru 
dobrovolNýcH HasIčů opočNo

 − 1. 11. 2024 – 15:53 – požár, Opočno. U požáru rozvaděče 
v objektu místní firmy zasahovaly tři jednotky hasičů. Na od-
větrání zakouřených prostor použili hasiči přetlakovou venti-
laci. Spolupráce s HZS a JSDH Dobruška, PČR.

 − 2. 11. 2024 – 13:46 – požár, Opočno. Požár v dutině pokácené-
ho stromu v blízkosti cyklostezky byl likvidován jedním vyso-
kotlakým proudem vody. Spolupráce s HZS Dobruška a PČR.

 − 3. 11. 2024 – 14:52 – požár, Pohoří. Hned druhý den likvido-
vali hasiči další požár v blízkosti cyklostezky, tentokrát dvou 

stromů v katastru obce Pohoří. Spolupráce s HZS Dobruška 
a PČR.

 − 6. 11. 2024 – 14:36 – planý poplach, České Meziříčí. K nahlá-
šené dopravní nehodě osobního automobilu vyslalo operační 
středisko do Českého Meziříčí dvě jednotky hasičů. Událost 
se nepotvrdila. Spolupráce s HZS Dobruška a PČR.

 − 26. 11. 2024 – 11:37 – technická pomoc, Očelice. Na žádost 
Zdravotnické záchranné služby pomohli hasiči s transportem 
pacienta z rodinného domu do sanitky. Spolupráce s HZS 
Dobruška a ZZS KHK.

 − 29. 11. 2024 – 9:06 – technická pomoc, Opočno. Dvě jednotky 
hasičů vyjely na žádost Zdravotnické záchranné služby s AED 
do rodinného domu v Opočně. Spolupráce s HZS Dobruška, 
ZZS a LZS KHK, PČR.
 Ing. David Ptáček, velitel JSDH Opočno

p o č a s í  v  l I s T o p a d u

Letošní listopad byl teplotně podprůměrný a srážkově nor-
mální. Průměrná měsíční teplota dosáhla 3,2 °C, což je o 1,9 °C 
méně než dlouhodobý průměr z let 2001 až 2022. Celkový úhrn 
srážek činil 33 mm, což přibližně odpovídá normálu pro tento 
měsíc. Nejnižší teplota byla naměřena 10. listopadu, kdy klesla 
na -5,8 °C, zatímco nejvyšší teplota byla zaznamenána 9. listo-
padu a dosáhla 15 °C. Nejvíce srážek spadlo 20. listopadu, kdy 
bylo naměřeno 6,8 mm.

První polovina měsíce pokračovala v suchém trendu, který 
začal v průběhu října. Toto období, kdy skoro nepršelo, trvalo té-
měř měsíc. Změna přišla až ve druhé polovině listopadu, zejmé-
na v týdnu okolo 20. dne, kdy se objevila nejvýraznější srážková 
aktivita. Srážky se pak střídavě vyskytovaly až do konce měsí-
ce. Teplejší dny připadly spíše na první dekádu listopadu, avšak 
s častými, velmi chladnými nocemi. Nejvýrazněji to ilustruje 
kontrast mezi nejteplejším dnem 9. listopadu a nejchladnější 
nocí (ránem) 10. listopadu. Ve druhé polovině měsíce se teplo-
ty stabilizovaly, přičemž denní maxima se pohybovala většinou 
pod 8 °C.

S průměrnou teplotou 3,2 °C se letošní listopad zařadil mezi 
čtyři nejchladnější od roku 2001. Výrazně tak vybočil ze sou-
časného trendu rostoucích dlouhodobých teplotních průměrů. 
Avšak ani případný rekordně chladný prosinec pravděpodobně 
nezmění fakt, že letošní rok se stane nejteplejším ve sledovaném 
období. Jiří Balcar, 

 Výzkumný ústav lesního hospodářství a myslivosti, v. v. i., 
 Výzkumná stanice Opočno
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z u b N í  p o H o T o v o s T

ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8:00–12:00

1. 1. MUDr. Malátková Ludmila
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 696

4. 1. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar)
Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí, 737 791 333

5. 1. MDDr. Motyčka Martin
Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou, 775 224 093

11. 1. MV-Med s.r.o. (MDDr. Muthsam Vojtěch)
Komenského 366, Doudleny nad Orlicí, 724 277 797

12. 1. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš)
Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 721 200 244

18. 1. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana)
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 494 371 783

19. 1. MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona)
Jana Pitry 448, Opočno, 799 545 112

25. 1. MUDr. Skřičková Zdeňka
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 695

26. 1. MDDr. Slouková Kamila
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 694

1. 2. MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona)
Mírové nám. 88, Týniště nad Orlicí, 494 371 031

2. 2. FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip)
Tyršova 515, Opočno, 777 667 353

8. 2. MUDr. Štulík Richard
Jiráskova 1389, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 693

9. 2. Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurin Michal)
Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk, 736 419 151

Aktualizovaný rozpis naleznete na úřední desce MěÚ Opočno a na 
www.opocno.cz.

z jednání  rady —

Redakčně kráceno. Úplná znění usnesení naleznete na webo-
vých stránkách města Opočna www.opocno.cz.

Rada města č. 55/2024 (výběr)

Rada města Opočna:
 − Souhlasí s uzavřením smlouvy o součinnosti při provozu části 

zámeckého parku Státního zámku Opočno na období 2024–
2025 a smlouvy o spolupráci na období roku 2025 s Národním 
památkovým ústavem.

 − Rozhodla uzavřít smlouvu o dílo na veřejnou zakázku „Na-
kládání s komunálním odpadem ve městě Opočno“ na rok 
2025 s firmou Marius Pedersen, a. s.

 − Rozhodla uzavřít smlouvu o dílo na akci Výsadby dřevin  
v obci Čánka – 2. etapa – s firmou ARBO-Linné.

Rada města č. 55/2024 (výběr)

Rada města Opočna:
 − Při zadávání podlimitní veřejné zakázky na stavební práce 

„Pediatrická ordinace v objektu čp. 283 v Opočně“ bere na vě-

domí zprávy hodnotící komise – Protokol o otevírání obálek 
ze dne 19. 11. 2024 a Zprávu o posouzení a hodnocení nabí-
dek ze dne 22. 11. 2024. Schvaluje výběr nejvhodnější nabíd-
ky pro plnění této veřejné zakázky, a to nabídky společnosti 
KERSON, spol. s r.o. Schvaluje uzavření Smlouvy o dílo se 
společností, jejíž nabídka byla vybrána jako nejvhodnější, tj. 
KERSON, spol. s r.o., v přiloženém znění.

 − Souhlasí s umístěním dopravního značení – zákazová DZ – 
nejvyšší dovolená rychlost „50“, B20a – na pozemku parc. č. 
824/3, při výjezdu z Dobříkovce na hlavní silnici č. II/298.

 − Schvaluje zadání zpracování projektové dokumentace změny 
stavby před dokončením, prováděcí PD a zadávací PD pro 
akci Rekonstrukce čp. 2.

 − Schvaluje poskytnutí daru na rok 2024 spolku Senioři z Opo-
čenska ve výši 5.000 Kč. Jedná se o dar bez vyúčtování. Dar 
bude poskytnut na základě tohoto usnesení rady, nebude uza-
vírána písemná darovací smlouva.

z jednání zastupitelstva —

Zastupitelstvo města č. 12/2024 (výběr)

Zastupitelstvo města Opočna:
 − Schvaluje poskytnutí první části dotace na rok 2025 Sportov-

nímu klubu HC Opočno, z. s., ve výši 900.000 Kč a schvaluje 
uzavření smlouvy na poskytnutí dotace dle předloženého ná-
vrhu. K této schválené dotaci bude přihlédnuto při schvalo-
vání další dotace pro Sportovní klub HC Opočno, z. s., na rok 
2025 v rámci schvalování rozpočtu města.

 − Schvaluje poskytnutí neinvestiční dotace na rok 2025 Domovu 
F. A. Skuherského, z. ú., ve výši 1.880.484 Kč a schvaluje uza-
vření smlouvy na poskytnutí dotace dle předloženého návrhu.

 − Schvaluje uzavření smlouvy na zajištění pečovatelské služby 
v Opočně pro rok 2025 s Agenturou domácí péče, České Meziříčí.

 − Schvaluje ceny vodného a stočného pro rok 2025. Cena 
vodného bude 36,35 Kč plus DPH a cena stočného bude  
58,48 Kč plus DPH. Celková cena vodného a stočného pro rok 
2025 tedy bude 94,83 Kč plus DPH za m3.

 − Schvaluje obecně závaznou vyhlášku o stanovení obecního 
systému odpadového hospodářství.

 − Schvaluje obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku za 
obecní systém odpadového hospodářství.

 Mgr. Renáta Černá, tajemnice MěÚ Opočno

společenská  kronika  —

v ý z N a m N é  j u b I l e u m  o s l a v I l I

Anna Smrčková 5. 12. 1944
Miroslav Dolek 15. 12. 1944
 Srdečně gratulujeme!

Dne 9. prosince 2024 tomu 
bylo 5 let, co nás navždy 
opustila naše milovaná maminka, 
babička, prababička paní 
EVA JELENOVÁ. 

Vzpomínají dcery Helena, Hana, Eva 
a syn Pepa s rodinami 
MOC NÁM CHYBÍŠ.
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z  opočenských škol  —

 mateřská škola —

m I k u l á š ,  č e r T  a  a N d ě l  v  m š

V úterý 3. 12. 2024 jsme měli ve školce vzácnou návštěvu. Při-
šli se za námi podívat Mikuláš, čert a anděl.

Celé dopoledne znělo ze tříd zpívání písní Mikuláši, Mikuláši, 
kdo to tady děti straší nebo říkadlo Leze z pekla, leze čert a to 
není žádný žert. Po světě se rozhlíží a zlobidla vyhlíží…

Mikuláš vedl svou družinu po všech třídách naší školky. 
Moudře mluvil k dětem a předčítal z Knihy hříchů. S úsměvem 
podal každému dítěti ruku, pochválil nebo malinko pokáral. 
Hodný anděl rozdával dětem dárky a krásně se na všechny smál. 
Společně s Mikulášem krotili rozpustilého čerta, který si stále 
bublal pod vousy, řinčel řetězem, plácal děti čertovskou metlič-
kou a chtěl si někoho odnést v pytli do pekla. Z naší školky však 
odešel z nepořízenou!

Čert odešel ze školy s nepořízenou. foto: archiv školy

Děti se smály, zpívaly, a tak čert sklopil rohy a vrátil se zpět do 
pekla. V naší školce máme totiž jen samé hodné děti, ale pro jisto-
tu nám tu čert zanechal telefonní číslo na Čertovskou ústřednu.

Děkujeme Mikuláši (Iva Vulasová), anděli (Martin Grulich) 
a čerte (Michal Šrámek) za krásné chvíle s vámi a za rozzářené 
dětské oči. Za MŠ Opočno Jitka Jurášková, DiS.

 základní škola —

k r a b I c e  o d  b o T  
— p o d ě k o v á N í —

Žáci všech ročníků s pomocí rodičů připravili krabice plné 
dárků, které obsahovaly hračky, školní pomůcky, oblečení a dal-
ší užitečné věci. Krabice byly pečlivě zabaleny a ozdobeny vánoč-
ními motivy, aby dětem přinesly co nejvíce radosti.

Tato iniciativa nejenže pomohla potřebným dětem, ale také 
posílila týmového ducha a empatii mezi žáky. Děti měly možnost 
pochopit, že i malý dárek může mít velký význam pro ty, kteří to 
potřebují.

Děkujeme všem zúčastněným a především jejich rodičům za 
nasazení a srdce na pravém místě. Vánoce jsou časem radosti 
a sdílení a díky této sbírce jsme udělali radost 26 dětem místo 
původně plánovaným 18. Věřím, že díky nám budou mít Vánoce 
o to krásnější. Iva Tošovská

r a d o s T  a  v á N o č N í  k o u z l o 
v  d o m o v ě  r u d o l f

V předvánočním čase naši žáci 3. ročníku připravili pro oby-
vatele místního domova důchodců nádherné vánoční vystoupe-
ní, při kterém zazněly koledy doprovázené flétnami, houslemi 
i kytarou. Na závěr žáci přítomné posluchače potěšili ručně vy-
ráběnými přáníčky. Jejich výkony byly oceněny nejen potleskem, 
ale především úsměvy a slzami dojetí starších diváků. „Děti nás 
opravdu potěšily,“ řekla jedna z obyvatelek domova.

Díky tomuto vystoupení se žáci nejen naučili důležitosti mezi-
lidských vztahů a pomoci druhým, ale také přinesli kus vánoční 
atmosféry tam, kde je nejvíce potřebná. Všem zúčastněným dě-
kujeme za jejich úsilí a přejeme jim krásné a veselé Vánoce!
 Hanka Hlaváčková a Michaela Šimková, učitelky III.A a III.B

Veselé Vánoce přejí malí gratulanti… foto: 5× archiv školy

p r e v e N T I v N í  b e s e d y  o d 5 k 1 0 ,  z .  s .

V rámci realizace projektu Zážitková prevence pro žáky ZŠ 
Opočno přijeli za dětmi z 2. stupně ve dnech 4. a 5. 12. 2024 lek-
toři ze sdružení OD5K10 z Rychnova nad Kněžnou, aby usku-
tečnili pro žáky jednotlivých ročníků besedy na téma Prevence 
šikany – Život v kybersvětě – Drogová závislost – Hlavu vzhů-
ru. Lektoři vedli besedy zkušeně, s žáky navázali bezprostřed-
ní kontakt, umožnili jim aktivně se zapojit a k danému tématu 
vyjadřovat. O dané problematice hovořili poutavým i zábavným 
způsobem, čímž většinu žáků zaujali, žákům dali dostatek pro-
storu pro vlastní názor i případné dotazy a současně obohatili 
i teoretické znalosti žáků o spoustu nových informací a poznat-
ků. S občanským sdružením OD5K10 spolupracuje ZŠ Opočno 
dlouhodobě.

Projekt je na naší škole realizován za finanční podpory Králo-
véhradeckého kraje a Spolku rodičů při ZŠ Opočno a jeho cílem 
je především osvojení základních kompetencí žáků z oblasti pre-
vence sociálně-rizikového chování a zdravého životního stylu, 
upozorňovat žáky na důsledky závadového jednání, podporovat 
jejich schopnosti rozpoznat varovné signály vedoucí k riziko-
vým jevům a tím vším upevňovat zdravé sociální klima na ZŠ 
Opočno.   Mgr. Marta Hájková 
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v y N I k a j í c í  ú s p ě c H 
v  l o g I c k é  o l y m p I á d ě  2 0 2 4

Minulý měsíc se naše úspěšná žákyně Magdalena Suková 
zúčastnila krajského kola Logické olympiády 2024. Její nadprů-
měrný výsledek byl příjemným překvapením a ukázkou kvalit-
ního vzdělávání na naší škole. Paní ředitelka Mgr. Eva Alexan-
derová předala úspěšné žákyni na památku knihu, upomínkové 
předměty a diplom od Mensy Česko. Moc gratulujeme a těšíme 
se na další úspěchy našich žáků. PhDr. Mgr. Libor Hájek, MBA

š k o l N í  k o l a  o l y m p I á d

Ve středu 27. listopadu proběhlo školní kolo Olympiády v čes-
kém jazyku. Celkem 23 žáků ze 7.–9. ročníků řešilo neobvyklé 
úkoly z mateřského jazyka – práci s textem, uplatnili své logické 
myšlení, znalost pravopisu, slohovou obratnost. Nejlépe si vedly 
Natálie Martincová z IX.B a Nela Bernáthová z VIII.B. Obě dív-
ky budou školu reprezentovat v okresním kole OČJ.

Koncem listopadu proběhlo i školní kolo Dějepisné olym-
piády, tentokrát zaměřené na téma Zdraví člověka od 18. do  
20. století. Do okresního kola postupují Miroslav Zelený z IX.A, 
Denisa Langová z IX.A a Matyáš Dvořák z VIII.B. Blahopřejeme 
k dosaženým výsledkům a přejeme hodně úspěchů!  

 Mgr. Jiřina Kubasová a Mgr. Stanislava Tláskalová

m I k u l á š  N a  p r v N í m  s T u p N I

Mikuláš chválí, čerti vyhlížejí nezbedníky…

Také v letošním roce navštívil žáky 1.–5. třídy Mikuláš se 
svým doprovodem. Hodné děti chválil, ty nezbedné vyzval, aby 
se napravily. Nechyběly drobné dárečky, recitace básní, spousta 
legrace. O zdárný průběh této akce se zasloužili žáci 9. ročníku.

o k r e s N í  k o l o  v e  f l o r b a l e 
6 . – 9 .  r o č N í k  –  c H l a p c I

V týdnu 18.–22. 11. 2024 se konala okresní kola ve florbale, 
kam naši žáci postoupili z kol okrskových. Školu reprezentovali 
žáci 6.–9. ročníků.

Ve středu 20. 11. se v nedaleké Dobrušce uskutečnil turnaj pro 
žáky 6. a 7. ročníků. Turnaje se zúčastnilo celkem 6 týmů. Pouze 
vítěz mohl postoupit na kolo krajské. Kluci se umístili na krás-
ném 2. místě.

Ve čtvrtek 21. 11. se uskutečnil turnaj pro žáky 8. a 9. ročníků. 
Turnaje se zúčastnilo celkem 6 škol. Stejně jako v kategorii mlad-
ších mohla postoupit pouze jedna škola. Kluci nakonec skončili 
na 5. místě.

Všem hráčům děkujeme za reprezentaci školy na hřišti i mimo 
něj. Mgr. Daniel Michl

Spokojení hráči 6.–7. ročníků

z á j e z d  d o  T o v á r N y  š k o d a  a u T o

V pátek 22. listopadu se žáci devátých ročníků zúčastnili po-
znávací exkurze v závodě Škoda Auto v Kvasinách, jenž patří pod 
koncern Volkswagen Group. Na začátku je čekalo představení 
Škoda Academy, kde se je lektor snažil namotivovat k přihlášení 
právě na tuto střední školu. Poté byly třídy rozděleny na tři sku-
piny a každá se svým učitelem postupně prošla celým výrobním 
a inovátorským procesem, který byl rozdělen do tří stanovišť.

Na prvním stanovišti si žáci zkoušeli, jaké to je montovat 
a navrhovat různé součástky do aut. Toto stanoviště ukázalo, 
zda je člověk zručný. Na druhém stanovišti skupina prošla vý-
robní halou, kde bylo krásně vidět, jak se jednotlivé díly montují 
do sebe. Žákům se líbilo, že na začátku haly viděli jen jednotlivé 
komponenty, ale na konci již bylo auto celé. Dokonce se mohli 
i podívat na nový hybridní vůz Škoda Enyaq, který se v Kvasi-
nách montuje. Poslední stanoviště bylo spíše odpočinkové a děti 
zkoušely 3D pájení, stavění různých stavebnic nebo hraní si 
s autíčky na dálkové ovládání, ale i před Vánoci praktické balení 
krabic.

Po celou dobu vládla pohodová atmosféra. Všem se exkurze 
velmi líbila a řekl bych, že si nejen rozšířily obzory, ale také zjisti-
ly, že hezké peníze, které se dají ve Škodovce vydělat, jsou vykou-
peny tvrdou prací. Mgr. Václav Mervart
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š k o l N í  k o l o  v  p ř e H a z o v a N é 
6 .  a  7 .  r o č N í k  –  d í v k y

V úterý 26. 11. se konalo školní kolo v přehazované pro žáky-
ně 6. a 7. ročníků. Turnaje se zúčastnily výběry žákyň ze všech 
tříd. Po napínavých a vyrovnaných zápasech se na prvním místě 
umístila třída 7.A. Všechny účastnice bychom chtěli pochválit za 
předvedené výkony a za dodržování fair play. Vítězům blahopře-
jeme!  Mgr. Daniel Michl

o k r e s N í  k o l o 
v  p ř e H a z o v a N é  –  d í v k y

V pátek 6. 12. 2024 se již tradičně v Kostelci nad Orlicí usku-
tečnilo okresní kolo v přehazované dívek 6. a 7. ročníků. Naši 
školu reprezentovalo osm pečlivě vybraných hráček ze 7. roční-
ků. Celkem se na turnaji sešlo 10 týmů a hrálo se ve 2 skupinách.

V té naší jsme první zápas vyhráli, druhý remizovali (ale s hor-
ším skóre) a další dva prohráli. Ve skupině jsme tedy obsadili 
čtvrté místo a hráli o konečnou sedmou pozici s Častolovicemi. 
Po asi nejlépe odehraném zápase z naší strany jsme vyhráli 2:0 
a obsadili konečné 7. místo.

Všem dívkám děkujeme za snahu, předvedené výkony a pří-
kladnou reprezentaci školy.  Mgr. Martin Krahulec

 základní umělecká škola —

v y k r o č T e  s  N á m I  d o  N o v é H o  r o k u

Novoroční koncert ZUŠ se stal již tradicí, nemůže chybět ani 
v roce 2025. Bude se konat ve středu 29. ledna od 18 hodin v Ko-
dymově národním domě a jste na něho srdečně zváni. Do nového 
roku vstoupíme opět vesele – hudbou a tancem – a budeme se 
snažit, aby nám to vydrželo celý rok.

K pozvánce připojujeme „ZUŠkové“ novoroční přání. Na naší 
fotce z adventního koncertu je spousta zpěváčků. Někteří stojí 
dole, jiní nahoře, všichni ale zpívají se stejnou chutí. Přejeme 
vám, abyste byli v příštím roce zdraví a šťastní, ale kdybyste se 
někdy přece jen ocitli dole, vzpomeňte si na naše děti – zpívat se 
dá i tam. A mezi námi – ono to jde se zpěvem nahoru líp!

 Za ZUŠ Luboše Sluky D. Marková

z p r á v y  z  k n i h o v n y  —

k N I ž N í  N o v I N k y

Oddělení pro dospělé
 − Táňa Keleová-Vasilková: Eliška. Román pro ženy.
 − Robert Bryndza: Záhadná oběť. Detektivka.
 − Vlastimil Vondruška: Oldřich z Chlumu. Historické příběhy.
 − Freida McFadden: Tajemství pomocnice. Detektivní thriller.
 − Elizabeth Chadwick: Králův klenot. Historický román.
 − Julie Caplin: Hospůdka v Praze. Román pro ženy.
 − Evžen Boček: Aristokratka v Československu  

Humoristický román.
 − Hana Třeštíková: Hovory s mámou. Rozhovory.
 − Jiří Mach: Kdyby sochy vyprávěly 

Populárně-naučná publikace.
 − Ellen Ertner: Ájurvéda – léčebný půst 

Populárně-naučná publikace.

Oddělení pro děti
 − Noemi Cupalová: Strašilové z krabičky. Pro nejmenší.
 − Klára Smolíková: Dubánek a noční bouře. Pohádky.
 − Martin Máj: Kronika lesa – Případ ztracených ježků 

O zvířátkách.
 − Dav Pilkey: Dogman – Mateřské výšiny. Dobrodružný komiks.
 − Petra Soukupová: Divné děti a smutná kočka. Ze života dětí.
 − Kate Golden: Kameny moci. Fantasy. 
 − Edward Ross: Paříme. Komiksová historie videoher.
 − Martin Vopěnka: Na co nemůžeš sáhnout 

Encyklopedie abstraktních pojmů pro děti.
 − Wednesday – Hyde útočí 

Stolní hra k filmovému příběhu pro děti od 10 let.

Kompletní přehled nových knih naleznete na stránkách knihovny 
v sekci On-line katalog, v pravém menu Novinky.

T I p  N a  k N I H u

Štěpán Javůrek: Sudetský dům III
Již téměř deset let je František Smolík 
oddělen od své rodiny ostnatým drátem 
kriminálu. Zatímco ve Sklářích si Jar-
mila musí sama poradit s péčí o rodinu, 
neustále pronásledovanou komunisty, 
František pomalu ztrácí naději, že se ještě 
někdy dočká shledání. Doba se ale mění 
a atmosféra ve společnosti se začíná uvol-
ňovat. Političtí vězni jsou postupně pro-
pouštěni na svobodu a vrací se do svých 

domovů. Návrat do života je ale plný nástrah a staré křivdy nelze 
jen tak zapomenout. Působivé vyprávění nás naposledy zavede 
za našimi hrdiny do podhorské vesnice Skláře.
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l e d N o v é  v ý s T a v k y  a  s o u T ě ž e

Dospělé oddělení: Karel Čapek, Bára Nesvadbová
Dětské oddělení: Výstava prací dětí ZUŠ Opočno na téma  

Krajina inspirovaná kanadskou přírodou a obrazy Teda Harrisona
Soutěž pro děti: Zimní sporty

cesTujeme s kNIHovNou I  v roce 2025

Milí příznivci cestopisných přednášek, také rok 2025 bude spjat 
s cyklem cestopisných přednášek. Ten jarní nám netradičně za-
čne již v lednu a bude probíhat do března. Společně se podíváme 
do následujících míst:

 − 14. 1. Indie – návrat do bláznivé Asie 
Přednáška Tomáše Štěpána

 − 11. 2. Brunej a Sabah 
Přednáška Pavla Chluma a Petra Kvardy

 − 18. 3. Kyrgyzstán  
Přednáška Michala „Štěpy“ Štěpánka
Začátek všech přednášek je od 18 hodin a probíhají v malém 

sále Kodymova národního domu. Těšíme se na vás! Vstupné je 
dobrovolné.

k N I H o v N a  o s l a v I l a  
v í c e  N e ž  5 0 0  č T e N á ř ů !

S radostí oznamujeme, že naše knihovna překročila magické 
číslo – 500 registrovaných čtenářů! Tento úspěch nás nejen po-
těšil, ale také nás vrátil do doby, kdy jsme podobného čísla do-
sáhli naposledy, a to v roce 2008.

V dnešním digitálním světě, kdy máme vše na dosah jednoho 
kliknutí, je nádherné vidět, že knihovna stále hraje nezastupitel-
nou roli ve vzdělávání, odpočinku i kultivaci ducha. Tento nárůst 
čtenářů je pro nás obrovskou motivací a zároveň důkazem, že 
knihy a příběhy mají stále své místo v našich životech.

Velký dík patří také místní základní škole, zejména paním 
učitelkám a pánům učitelům, kteří svým žákům předávají lásku 
k literatuře a rozvíjejí v nich zájem o čtení. Nemalou roli však 
sehrává i náš vlastní přístup – modernizace knihovny. Kromě 
tradičního půjčování knih jsme rozšířili nabídku o e-knihy a e-
-audioknihy, což oslovilo mnoho nových i stávajících čtenářů.

Za zmínku stojí také naše podpora sdílených čtenářských ka-
ret. V rodinách, které se rozhodnou tuto možnost využít, je tak 
na jednom oddělení zaregistrovaný pouze jeden člen, ale přístup 
ke knihám má celá rodina.

Vaše podpora a zájem jsou pro nás neocenitelné. Děkujeme, 
že nás stále navštěvujete, a věříme, že i nadále budeme místem, 
kam se budete rádi vracet. 

 S úctou a nadšením, Vaše knihovnice 

his tor ické  okénko —

r o d o v é  k o ř e N y

„Italský dědic“ Ludvíka hraběte von Colloredo Waldsee-Gi-
rolamo di Colloredo spatřil světlo světa 12. března 1674 v Udine 
v severovýchodní Itálii, kraji Friuli (Furlansko). Nedaleko jeho 
rodného města, jednoho z přirozených center kraje, najdeme 
i kolébku rodu, hrdý castello Colloredo di Monte Albano. Zatím-
co Albanova hora byla připomínkou mýtického předka Albana 
z Waldsee, skutečnost, že hora byla pokryta keři lískového oříš-
ku (latinsky Coryletum – odtud Colloredo), dala jeho obyvate-
lům jméno, které v duchu aristokratických zásad ověnčili řadou 
slavných činů (pochopitelně nejen těch). Od 14. století byl hrad 
pro příslušníky rodu nejen pýchou, ale i domovem. Colloredové 
se posléze stali jedním z nejmocnějších šlechtických rodů seve-
rovýchodní Itálie. Jejich mocenskému postavení neublížilo ani 
časté dělení majetku mezi početné příslušníky rodu. Tři bratři 
zakladatele hradu –Asqanio, Vikardo a Bernardo – založili tři li-
nie rodu, rozdělili si rodový hrad na tři díly (dodnes patrné – čás-
ti hradu jsou i v současnosti v držení potomků rodu), ty postup-
ně všechny zasáhly do české historie a dvě z nich přímo do dějin 
našeho města a kraje. Rodová kolébka byla i nadále důležitá 
pro v Čechách narozeného maršála a velkopřevora Rudolfa (dle 
zmínky v jeho testamentu), kmotřence císaře Rudolfa II. a od 
roku 1636 prvního Colloreda v Opočně. Nelze však pochybo-
vat o tom, že Opočno a jeho panství mělo v myšlení příslušníků 
rodu srovnatelný význam. Založení fideikomisu pro hlavu rodu, 
onoho nedělitelného panství zajištující moc a příjmy, stejně jako 
nařízení, že příslušníci všech linií byli potenciálními dědici opo-
čenského panství, je více něž výmluvné…

Nejbližší rodina
Nejen Girolamo, nyní již Hieronymus von Colloredo, ale 

i „Jarolim, zdejšího (opočenského) panství vladyka“, byl synem 
Ferdinanda Colloreda z Vikardovy větvě a Felicitas Rabatta, 
vnučky Felicitas Colloredo, sestry maršála Rudolfa z Asqaniovy 
větvě. Ferdinand, držitel toskánského markyzátu Santa Sofia 
a významný dvořan toskánských velkovévodů z rodu Medici, byl 
přes svou matku i potomkem větve Bernardovy. Jeho děti měly 
nejen biologický původ ze všech tří větví rodu, ale tím i rodově 
podmíněnou sounáležitost a podporu celého rodu. Ten nebyl 
v době Jeronýmova narození omezen pouze na prostor severo-
východní Itálie a Čech. Již Jeronýmův otec Ferdinand byl poten- 
ciálním dědicem opočenského Ludvíka, který neměl syna, a sou-
časně i spoludědicem jeho držav v Rakousích a Gorici. Již v roce 
1671 získal inkolát (obyvatelské právo v Čechách) a dva ze svých 
tří synů narozených v letech 1674 a 1676 pojmenoval, nikoli ná-
hodou, Jeroným a Rudolf (první držitelé Opočna). 

Příchod do střední Evropy
Jeroným se poměrně razantně ujal své role hlavy rodu (třetí 

držitel opočenského fideikomisu) a nezaváhal ani před soudním 
sporem s Ludvíkovou dcerou Marií Antonií, jejím manželem 
knížetem Montecuccoli a jeho strýcem knížetem Ferdinandem 
z Ditrichštejna, císařovým nejvyšším hofmistrem, a jeho vliv-
nou dvorskou skupinou. Disponoval majetkem, společenskou 
a politickou vahou rodiny i kontakty na papežský dvůr, kde byl 
jeho strýc Leandro kardinálem. Církevní kariéru nastoupil i jeho 
starší bratr Fabio, který se později stal arcibiskupem v Lucce. 
V mocenském soupeření by však byl bez větších možností, kdyby 
manželům Montecuccoli neodpověděl vlastní manželskou alian-
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cí. V roce 1696 uzavřel sňatek s Johannou Charlotou Kinskou, 
neteří vlivného císařského ministra a kancléře českého králov-
ství Františka Oldřicha Kinského, majitele panství Chlumec nad 
Cidlinou. Nevýznamnou postavou nebyl ani jeho tchán Václav 
Norbert Octavián (předek všech dnes žijících Kinských) a jeho 
žena Anna Františka, pocházející z rodu mocných a v Čechách 
velice vlivných Martiniců. Krom českého původu svých dětí 
zajistil sobě i svým potomkům průnik mezi nejvlivnější rodiny 
monarchie a položil tak základy závazné i pro jeho dědice (Kris-
tina CM a „dobříšský kníže“ Jerome jsou prapravnoučaty jeho 
prapravnuka). 

Rodový kompromis z roku 1701
Vliv klanu Kinských a Martiniců v zá-
sadě eliminoval převažující vliv knížete 
Ditrichštejna a po několika úmrtích 
umožnil cestu ke smíru. S ohledem na 
rodové a společenské dekorum došlo 
k dohodě, kterou Jeroným sice nezískal 
dymokurské panství a některé další 
statky dle Ludvíkova záměru, avšak ro-
dová dohoda s Marií Antonií, kněžnou 
Montecuccoli, mu poskytla důležité 
kompenzace a klid ke správě jeho ma-
jetků a budování kariéry. Tu zahájil 
v úřadech zemí Koruny české (nejvyšší 

sudí dvorský, moravský zemský hejtman), aby se přes úřad mi-
lánského místokrále propracoval až mezi čtyři nejvyšší úředníky 
císařského dvora. Krátce před svou předčasnou smrtí zastával 
hodnost nejvyššího maršálka. Na smír s kněžnou navazovala 
i dohoda s bratrem Rudolfem (italsky Riolfo), kterému přenechal 
italské majetky rodiny i s titulem markýze (s doložkou vzájemné-
ho nástupnictví při vymření mužské linie). Jeho orientace na Če-
chy (kde neváhal nakupovat další panství) a středoevropský pro-
stor se odrazila i v udělení dědičného titulu nejvyššího stolníka 
království českého (1723), který jeho potomci drželi až do konce 
monarchie. Přestavěl pražský rodový palác (1715–1718) a po po-
žáru přistoupil k přestavbě opočenského zámku, v němž byla 
nově umístěna kaple sv. Anny (Alliprandi). Cílevědomě budoval 
zámeckou obrazárnu a knihovnu. Složitou situaci kláštera kapu-
cínů vyřešil (1. 12. 1701) novou fundací, kterou spolu s ním pode-
psalo dalších šest mužských členů a možných dědiců rodu Collo-
redo. Jeroným nechal postavit, opravit či přestavět i několik 
kostelů (např. děkanský kostel Nejsvětější Trojice) a hospodář-
ských dvorů (mimo jiné Podzámčí – Santini), ale i morový  
sloup…

Přerod italského markýze v říšského hraběte a „opočenského 
vladyku“ byl dokončen… Bc. Petr Kubasa, 

 správce kapucínského kláštera v Opočně, kurátor MGOH

kultura  —

m I k u l á š  p o p rv é  v  o p o čN ě  roz s v íT I l 
I  l í pu  u  l av I č k y  lu b o š e  s lu k y

Tradičně očekávaná Mikulášská show začala letos pěkně zos-
tra. Na pódium přidrandil čert Narušitel na ohnivém kole a do-
žadoval se zákazu vstupu Mikuláše do Opočna. Je až s podivem, 
jak dokázaly všechny malé děti na Kupkově náměstí odolat stra-
chu a fanfarónského čerta pěkně vyprovodily. Vystřídal ho anděl 
Ariel a volal Mikuláše s pomocí létajícího anděla Zvěstovatele. Co 
se ale nestalo? Pekelná družina využila nepozornosti nebeských 

andělů a dorazila na pódium z druhé strany. Fascinující ďábel na 
koni rozléval všude okolo plameny pekelné a tím vydráždil čerty, 
dosud spící na půdě radnice, k divoké akci. A už to jelo. Jeden za 
druhým létali z okénka vysoko nad hlavami užaslých diváků, a to 
tak rychle, že se jeden z rarachů rozplácl o kulisy na pódiu. To 
pobavilo všechny přítomné a bylo jasné, že stačí trocha bílé záře 
a peklo se před Mikulášem zase bude pakovat z Opočna. 

Čertovský rej...

Hned na to kočár tažený koňmi za hlasu zvonů dovezl nebes-
kou družinu mezi děti, objel Kupkovo náměstí, a kdo měl štěstí, 
podal si s Mikulášem a jeho andělíčky ruku nebo dostal cukrát-
ko. Vzápětí známý sametový hlas pohladil vánočně naladěné pu-
blikum po duši slavnostní písní a už zbývalo jen rozsvítit krásný 
opočenský strom, zažehnout ohňopád na radnici a nově zahalit 
do světélkující záře také lípu u Lavičky Luboše Sluky. Závěrem 
Mikuláš tradičně vymaloval nad Opočnem nebe ohromným 
množstvím barev ohňostroje a s dětmi se rozloučil. Kdo měl zá-
jem, mohl se s ním vyfotit na Lavičce pod lípou, a věřte, že tam 
byla v tu chvíli pořádná fronta. 

Celou akci provázela mlha, která nám trochu rozmazala podí-
vanou na ohňostroj. Byla to ale opravdu mlha? Nebo to už z kotlů 
pára stoupá, jak čerti přikládají a chystají se na příští rok?

Podle hojného počtu návštěvníků, kteří si opět nenechali naši 
čertovskou podívanou ujít, se dá soudit, že tato tradice je stále 
velmi oblíbená a vyhledávaná. A podle rozsáhlého seznamu zlo-
bivých dětí, které Lucifer četl z Knihy hříchů, je všem jasné, že 
peklo tu bude mít stále co na práci. 

...zkrotil až Mikuláš. foto: Honza Ježdík

Jménem organizátora bych touto cestou ráda poděkovala ka-
ždému jednotlivci, který se na akci podílí. Dík patří všem, kteří 
pod vedením režiséra Josefa Machače připravují tuto náročnou 
show mnoho měsíců a pak dělají maximum pro to, aby to dobře 
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dopadlo. Od rodičů vyřizuji také poděkování manželům Růžič-
kovým za možnost vozit dětičky celý večer zdarma na kolotoči.

A na úplný závěr mi dovolte popřát nám všem pro rok 2025 ve 
zdravém těle zdravého ducha, v očích spoustu lásky pro druhé, 
v žilách klokotající optimismus a v srdci dostatek empatie a po-
kory. Šťastný a klidný rok 2025.  Olga Stojanová, 

 asistentka starostky města Opočna

l a k o m e c  N a  s c é N u ,  p r o s í m

Možná jste to ještě nezaznamenali, ale v Kodymově národním 
domě právě vzniká nové divadelní představení. Na jeho realizaci 
se podílí ochotnický divadelní soubor Krocani v troubě. Pokud 
vám jejich jméno zní povědomě, není divu. Tento soubor již pod 
ZUŠ Dobruška stvořil představení jako Romeo a Julie či Revi-
zor. Za režisérský pult se tentokrát místo bývalého učitele Jana 
Holka postaví se zkušenostmi ze studia činoherního herectví na 
DAMU poprvé v rámci vlastního projektu Slavomír Bílek. Proč 
padla volba na Opočno a na Moliérova Lakomce? Na to i další 
otázky odpovídal Slávek v našem rozhovoru.

Slávku, co Vás přivedlo k tomu, abyste si zrežíroval vlastní 
představení? A proč právě Opočno?

Divadlo mě provází většinou mého života a po ukončení stu-
dia na ZUŠ v Dobrušce jsem chtěl pokračovat se stejnými lidmi 
i nadále. V Opočně momentálně činoherní soubor není a to mi 
bylo líto. Město v zastoupení paní Mecnerové nám po zkontakto-
vání vyšlo vstříc, a tak jsme tady.

Proč jste si jako svou debutantskou inscenaci vybral právě 
Lakomce?

Lakomec mě lákal už delší dobu. V Opočně ani v Dobrušce se 
již delší dobu neobjevil a zároveň je to komedie, která by mohla 
přilákat i lidi, kteří nás zatím neznají.

Jak jste postupoval při přípravě hry? Vybral jste nejdříve 
herce, nebo naopak hru podle konkrétních lidí?

Měli jsme připravené dvě hry a postupně jsme oslovovali her-
ce, které jsme znali, podle typů postav. Na začátku tedy stála 
spíše samotná hra.

Krocani v troubě foto: 2× archiv souboru

Uvidíme Vás i na jevišti, nebo zůstáváte pouze v roli režiséra?
V Lakomci budu mít takovou dvojroli. Jak režisérskou, tak  

i hereckou. V režii ale nejsem sám, pomáhá mi i Bětka Balcaro-
vá, která si stejně jako já i zahraje.

Kolikačlenný je Váš tým a zapojujete i místní Opočeňáky?
Momentálně je nás 13. Jak už jsem zmiňoval, náš soubor se 

skládá zejména z bývalých členů souboru ze ZUŠ Dobruška, 
proto převládají spíš herci odtud.

Kdyby někdo chtěl být součástí Vašeho týmu, je to možné?
Nikdo u nás nemá dveře zavřené. Pokud by někdo měl zájem, 

rád se s nimi spojím.

V jaké fázi příprav se momentálně nacházíte?
Celou hru už máme nahozenou a nyní začíná nejneoblíbenější 

fáze čištění.

Kde Vás mohou příznivci sledovat a podpořit?
Jsme na Instagramu i Facebooku pod jménem Divadlo KVT, 

respektive Krocani v troubě. Největší podpora však bude samot-
né navštívení naší květnové premiéry.

Jaké jsou Vaše další plány do budoucna?
Momentální plán je, co nejlepší příprava Lakomce a následně 

co nejvíce potěšit diváky na premiéře.
Moc rádi vás tam uvidíme! Co bude dál je v jejich rukou, až oni 

rozhodnou, zda jsme uspěli.

A nyní už nezbývá než pozvat všechny čtenáře na premiéru 
Lakomce, která se uskuteční 3. května 2025 v Kodymově národ-
ním domě. Představení se uskuteční pod křídly Divadla Kodym.

Děkuji za rozhovor, Slávku, a přeji, ať se premiéra vydaří a při-
nese Vám další inspiraci! Ing. Radka Mecnerová

p l e s o v o u  s e z ó N u 
o d s T a r T u j í  H a s I č I

Plesová sezóna začíná! Jako první se 
uskuteční Hasičský ples, na který si bu-
dete moci zakoupit vstupenky v Infor-
mačním centru Opočno od 3. 1. 2025.

17. 1. Hasičský ples

7. 2. 10. Fotbalový ples

1. 3. XXIII. Hokejový ples Baronů

29. 3. Broumarský ples
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u m ě l e c k á  s o u T ě ž  p o k r a č u j e 
p á T ý m  r o č N í k e m 

V lednu startuje další ročník umělecké soutěže O cenu Františka 
Kupky. Město Opočno ji vyhlašuje již po páté a letošní téma je 
Pod povrchem. Je určena pro studenty 2. stupně ZŠ a škol střed-
ních a je vyhlášena v kategorii výtvarné, literární a fotografické. 
Soutěž je poctou opočenskému rodákovi, jednomu z nejvýznam-
nějších představitelů moderního malířství a zakladateli abstrak-
ce Františku Kupkovi. Jejím cílem je nejen udržovat povědomí o 
jeho výjimečné tvorbě a myšlenkách, ale také inspirovat mladé 
tvůrce k hledání vlastního uměleckého výrazu a podpořit jejich 
cestu k objevování nových perspektiv.

Soutěž trvá do 31. 5. 2025 a slavnostní vyhlášení výsledků 
proběhne v Kodymově národním domě dne 21. 5. 2025.
 Bližší informace naleznete na webu kupka.opocno.cz.
 Ing. Radka Mecnerová, garant projektu

o H l é d N u T í  z a  a d v e N T e m  v  o p o č N ě

Krásný adventní čas již máme za sebou, a tak můžeme společně 
zavzpomínat, jaké výstavy, koncerty a další kulturní akce jsme 
mohli navštívit.

Již víkend před adventem jste se mohli vypravit na Vánoční 
jarmark na zámku, projít si mnoho stánků a koupit si něco dob-
rého. A také pro děti zde bylo připraveno mnoho zábavy.

Adventní čas v Opočně zahájil Vánoční koncert Martina 
Chodúra, na kterém zazněly písně Karla Gotta, Waldemara Ma-
tušky, Franka Sinatry a dalších. Také začala výstava Klubu přá-
tel paličkované krajky a hostů v Sokolském domě. 

Po tři adventní víkendy jste mohli navštívit roubenku čp. 55, 
kde byla pro návštěvníky připravena výstava Advent ve staré 
škole a pro děti tvořivá dílna, ze které si odnášely krásně třpytivé 
vánoční výrobky.

Mnozí z vás si jistě nenechali ujít o adventních víkendech pro-
hlídky vánočně vyzdobeného zámku a výstavu betlémů v klášteře.

Někteří z nás již mají adventní čas spojený také s vystoupením 
dětí ze ZUŠ Luboše Sluky Opočno. Adventní koncert v jejich 
provedení zazněl v Kodymově národním domě o druhé adventní 
neděli. Malé děti zase měly v tento den radost z maňáskového di-
vadélka Batole, které zahrálo Vánoční pohádku.
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Opočenský pěvecký soubor Vivo & Canto potěšil posluchače 
koncertem v Mariánském kostelíku v pátek 13. prosince.

Ztvárnění příběhu Josefa a Marie si mnozí z vás přišli po-
slechnout na Trčkovo náměstí, kde opočenské děkanství připra-
vilo Živý betlém.

Třetí adventní neděle patřila malé dechové hudbě Opočence. 
Tento rok oslavila 50 let na scéně a vy jste mohli přijít slavit s ní 
na jejich Vánoční koncert. Loutková pohádka O Šípkové Růžen-
ce zase potěšila děti.

Poslední adventní víkend se před Ateliérem Renata uskuteč-
nilo v sobotu předvánoční setkání, na kterém se o hudební do-
provod postaralo dechové kvarteto Petra Ryšavého. O čtvrté 
adventní neděli zazněly známé skladby a árie nejen s vánoční 
tematikou v provedení Nely Viktorové (zpěv) a Lukáše Koblásy 
(varhany).

Zakončením krásného vánočního času byla tradičně Česká 
mše vánoční J. J. Ryby, která zazněla v kostele Nejsvětější Trojice 
v provedení Polyfonního sdružení z Nového Města nad Metují 
26. prosince. (red)

k a l e n d á ř  a k c í  —

l e d e N  2 0 2 5

sobota 
11. 1. 

Tříkrálová sbírka 2025
Opočno, Čánka, Dobříkovec
Tradiční koledování malých koledníků.
Přispět můžete i online na trikralovasbirka.cz.

neděle 
12. 1. 
15:00

Divadélko Batole: Zajíc a zlá liška
Kodymův národní dům
Maňásková pohádka Divadélka Batole. 
Vstupné 20 Kč.

úterý 
14. 1. 
18:00

Indie – návrat do bláznivé Asie
Kodymův národní dům – malý sál
Cestopisná přednáška Tomáše Štěpána. 
Vstupné dobrovolné.

pátek 
17. 1. 

20:00

Hasičský ples
Kodymův národní dům
Pořádá Sbor dobrovolných hasičů Opočno. 
Předtančení Mažoretky Bílý Újezd, hudba JK 
Band. Předprodej vstupenek v Informačním 
centru Opočno od 3. 1. 2025 za 230 Kč, na 
místě za 250 Kč.

18.–26. 1. Zvěřinové hody v restauraci Jordánek
Restaurace a hotel Jordánek
Restaurace Jordánek vás zve na zvěřinové 
hody, které se konají od 18. do 26. 1. 2025. 
Rezervace doporučena. Tel.: 608 367 555 nebo 
494 667 555. E-mail: rezervace@jordanek.cz. 
Web: www.jordanek.cz

pátek 
24. 1. 
18:00

Počátky kapucínů nejen v Opočně
Vinotéka v Zámecké
Muzeum a galerie Orlických hor vás zve 
na přednášku správce opočenského kláštera 
Petra Kubasy.

středa 
29. 1. 
18:00

Novoroční koncert ZUŠ
Kodymův národní dům
Koncert žáků ZUŠ Luboše Sluky Opočno. 
Vstupné dobrovolné.

Aktualizovaný kalendář akcí naleznete na www.opocno.cz.

z  o p o č e n s k ý c h  s p o l k ů  —

z  č I N N o s T I  s p o l k u  s e N I o ř I 
z  o p o č e N s k a

V předvánočním období se senioři zabývali především pří-
pravou již tradiční výstavy betlémů ve výkladních skříních ob-
chodníků a v oknech obyvatel v centru města, ale letos ve spo-
lupráci s Muzeem a galerií Orlických hor a spolkem ABAKUS 
i rozsáhlejší výstavy betlémů v refektáři opočenského kláštera. 
Vzhledem k prostorám kláštera byly příprava i organizace vý-
stavy velmi náročné a členové spolku včetně krajkářek z TJ So-
kol Opočno obětavě odpracovali desítky hodin, za což jim patří 
upřímné poděkování, stejně tak i Muzeu a galerii Orlických hor 
a spolku ABAKUS za výbornou spolupráci. Výstavu si již v prv-
ních dnech prohlédla řada návštěvníků (na snímku senioři z No-
vého Města n. Met.), kteří nešetřili slovy uznání. Zvlášť zaujal 
unikátní vitrážový betlém z místní firmy Vitraj Glass.



ročník XXVIII. (XXXV.) — číslo 1 | strana 15

Na výstavě betlémů v klášteře foto: 2× archiv spolku

Senioři se zúčastnili v tomto období i několika kulturních akcí. 
Velmi hezké zážitky si odnesli zejména z adventního koncertu 
Moniky Absolonové v Novém Městě n. Met., na jehož organizaci 
se i částečně podíleli, nebo z natáčení televizního silvestrovského 
pořadu s režisérem Tomášem Magnuskem v náchodském Měst-
ském divadle Dr. Josefa Čížka za účasti známých osobností na-
šeho kulturního života. V Kodymově národním domě v Opočně 
pak spolek uspořádal besedu se známou novinářkou a bavičkou 
Zuzanou Bubílkovou, kterou moderoval a vtipným způsobem 
doplnil Tomáš Magnusek. Účastníci besedy se skvěle pobavili. 
Členové spolku navštívili i další kulturní programy pořádané 
městem a Státním zámkem Opočno. Podnikli i výlet na adventní 
trhy na zámku Kačina, při kterém navštívili i Pardubice a Hradec 
Králové a všude obdivovali nádhernou vánoční výzdobu.

Z návštěvy adventních trhů na zámku Kačina

Činnost spolku byla i v letošním roce různorodá a bohatá, 
jak jsme o ní v průběhu roku informovali čtenáře Opočenských 
novin i regionálního tisku. Upřímné poděkování náleží vedení 
spolku, jeho členům a příznivcům, pracovníkům Muzea a ga-
lerie Orlických hor za spolupráci při organizaci některých akcí, 
zejména Dne seniorů, i všem těm, kteří se na jeho činnosti ja-
kýmkoliv způsobem podíleli nebo ji podpořili. Věříme, že úspěš-
ná činnost spolku bude pokračovat i v dalším roce.

 Senioři z Opočenska

z poušTouNí scHráNky u maXmIlIáNa

Konec roku starého a začátek nového s sebou přináší ne- 
opakovatelnou atmosféru lásky a očekávání událostí budoucích. 
K tomu všemu patří vánoční stromeček, v našem případě strom, 
a betlém. O těchto symbolech svátků klidu a pohody pojednávají 
dvě následující zprávy z naší virtuální Poštouny U Maxmiliána.

VÁNOČNÍ STROM Z PŘEPYCH
Při pořádání Přepyšských čertovin, kterých jsem byl účasten, 

zazněla v Restauraci Katka veřejná chvála na letošní vánoční 
strom v Opočně. Jak by ne. Vždyť krásný urostlý smrk byl darem 
z Přepych, z dvorku rodiny Hrochových, hned naproti hasičské 
zbrojnici. Ale buďme spravedliví, přepyšští se shodli, že i osvět-
lení a zdobení stromu se obzvláště vyvedlo. Tak ať smrk „přepy-
šák“ rozdává radost a pohodu nejen opočenským a do Opočna 
dojíždějícím školákům přepyšským, ale i všem lidem dobré vůle. 
PS: PF 2025 přejí sousedé z Přepych

Betlém v děkanském kostele 
ve vzpomínkách pana Vladimíra Homolky

O adventním čase pořádal Spolek Senioři z Opočenska ve 
spolupráci se spolkem ABAKUS, Státním zámkem Opočno 
a Muzeem a galerií Orlických hor v prostorách kapucínského 
kláštera výstavu betlémů. Při instalaci betléma od firmy Vitraj 
Glass, inspirovaného vzorem z kostela Nejsvětější Trojice na 
Trčkově náměstí, jsem se setkal s člověkem, který má vřelý vztah 
k našemu městu, s panem Vladimírem Homolkou. A protože 
je i znalcem betlémů, pohovořili jsme také o tom opočenském 
v kostele Nejsvětější Trojice. K němu se váže i jeho vzpomínka na 
vánoční čas v Opočně:

„Můj táta mi vyprávěl, že jako kluk chodil se svým otcem, 
mým dědou, pomáhat původní betlém stavět a také k němu poz-
ději vyrobili technikou kašírování papíru skály a pastviny, na 
které se stavěly figurky ovcí. Betlém se tehdy stavěl na pravou 
stranu lodi kostela a pamatuji se, že u něho byla pokladnička 
na milodary. Byl to mouřenín (černoch) sedící se zkříženýma 
nohama s miskou na klíně, ve které byl otvor na mince. Když se 
mince vhodila, tak figurka poděkovala pokýváním hlavy. Také se 
pamatuji na kravský povoz, který se mi tehdy také velice líbil.“

My buditelé si do nového roku 2025 přejeme: Více takových 
osobností, které se dokáží podělit o vzpomínky na naše město 
a přispět tím k uchovávání jeho genia loci.

 Jiří Králíček, spolek ABAKUS

Soubor ústředních postav betlému v kostele Nejsvětější Trojice – 
Svatá Rodina – má svůj původ v dílně italského sochaře a štukaté-
ra Jana (Giovanni) Pellegriniho. Tvoří centrální scénu skříňového 
betléma v děkanském kostele v Opočně. Pokud by se odstranila dře-
věná stájka, která pochází z původního betléma, tak se Pellegrini-
ho betlém objeví v celé kráse. Kulisy města, scéna Útěk do Egypta, 
Tři králové a další figurky pocházejí také z původního stavěcího 
betléma. (Vladimír Homolka)
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Centrální scéna – Svatá rodina. Výřez z vitráže betléma, která 
vznikla ve firmě VITRAJ GLASS v roce 2018–2024 za účasti 
spolutvůrců Vítězslava Zilvara (majitele firmy), Veroniky Dubnové 
a Miloslava Svitáka, jenž provedl dekorativní sklomalbu.

Betlém o knihtisku od Petra Netíka – Nejtyho
Na výstavě byl k vidění i papírový betlém zapůjčený společ-

ností UNIPRINT. Autorem výtvarného řešení, které pojednává 
o historii knihtisku, je opočenský rodák Petr Netík. Expozici 
doplnila výstava o knihtisku druhé poloviny 15. století, na kte-
ré se společně se spolkem ABAKUS podílely knihovny U Lenky 
v Přepychách, U Mokřinky v Mokrém a Knihovna Opočno.

m I k u l á š s k á  b e s í d k a  v  a T e l I é r u

Na besídce jsme se sešli v hojném počtu.  foto: archiv spolku

V pátek 6. 12. jsme se sešli v Ateliéru Renata, abychom si za-
vzpomínali na naše dětství. A jak jinak než příchodem Mikuláše, 
čerta a anděla. Nejprve jsme luštili mikulášskou křížovku a vylo-
sované Eva Řízková, Hana Brandejsová a Jaroslava Zajícová ob-
držely malou odměnu. Dali jsme si výbornou kávu a zimní řez od 
Pavlínky. No a to už jsme za dveřmi slyšeli cinkání řetězů a hlas 
zvonku. A on vešel. Velký, majestátní Mikuláš s veselým čer-
tem a zbožným andělem. Mikuláš otevřel Knihu hříchů a každý 
musel odříkat básničku či zazpívat písničku a slíbit, že už bude 
hodný a doma zlobit nebude. Hodně jsme se nasmáli a zažili bez-
vadné odpoledne díky Renatě Pultarové, Blance Fendrychové, 
Pavlínce Prázové, Věře Moravcové, Jiřímu Poskočilovi, Michalu 
Grulichovi, Kamile Naisarové, Hance Holečkové, Radce Mecne-
rové, Tomáši Kořínkovi a Jakubu Štěpánkovi.

Děkujeme vám, naši přátelé, že myslíte na nejstarší obyvatele 
našeho města.

 Svaz tělesně postižených v ČR, z. s., MO Opočno

d ý Ň o v á N í  a  m I k u l á š  
v  č á N c e

Letošní podzim byl výjimečně bez tradičního posvícenského 
posezení, protože v jeho termínu se konaly volby do krajského 
zastupitelstva a hasičská zbrojnice je jedním z okrsků. Bohužel 
z provozních důvodů jsme nebyli schopni tuto akci zorganizovat 
v jiném termínu.

Stane se z dýňování tradice? foto: archiv SDH Čánka

Naopak jsme zahájili novou tradici, a to dlabání dýní. Sešli 
jsme se 29. října v podvečerních hodinách v hasičárně. Celkem 
dorazilo 17 dětí se svými rodiči a společně si vydlabali hallo-
weenskou dýni. Na přiložené fotografii se můžete podívat, jak se 
jim to povedlo. Pro všechny bylo k dispozici občerstvení a děti 
při odchodu za svůj výtvor obdržely halloweenská linecká ko-
lečka. Závěrem večera si ještě několik dospělých vydlabalo obří 
dýně, které následující týden zdobily vrata hasičárny. Pro další 
rok máme již další nápady a věříme, že se z této akce stane další 
tradice.

Listopad se překulil a už jsme zapalovali první svíci na ad-
ventním věnci a začali připravovat mikulášskou nadílku. Do ha-
sičárny jako každý rok dorazil Mikuláš s andělem a z půdy se na 
nás přišel podívat i čert Mates. Děti u nás v Čánce jsou hodné, 
i když menší hříchy také zazněly. Některé děti odcházely s černý-
mi šmouhami po obličeji, protože si je Mates označkoval, aby na 
ně do příštího roku nezapomněl, ale žádného si s sebou do pekla 
neodnesl. Nakonec měly všechny děti úsměv na tváři a Mikuláš 
s andělem je obdaroval dobrotami.

Závěrem bychom rádi poděkovali městu Opočnu za každo-
roční podporu. SDH Čánka
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T o u l k y  v á N o č N í m  o p o č N e m

V sobotu 14. prosince se dopoledne téměř již tradičně kona-
ly Toulky vánočním Opočnem. Pro děti byla připravena trasa 
Opočnem, na které plnily úkoly vyžadující skautské znalosti 
a svou tématikou navozující vánoční náladu. Po úspěšném proji-
tí trasy, kde děti pomáhaly sněhulákovi najít mrkev, koště a klo-
bouk, jsme se sešli v opočenské hasičárně. Tam na děti čekal čaj 
a párek v rohlíku a děti si ve vánoční tombole vylosovaly ceny.

Za krásné ceny bychom chtěli poděkovat Rybářství Opočno – 
Jan Kolowrat-Krakowski, Petru Pavlátovi Opočno, Cukrárně 
a lahůdkám Zdeňky Dvořákové, Soně Pohlové SOMIPO a Ate-
liéru Renata. Děkujeme všem zúčastněným i pořadatelům a tě-
šíme se v novém roce, do kterého přejeme plno štěstí a zdraví, na 
setkání na dalších akcích. Opočenští skauti

p ř i š l o  d o  r e d a k c e  —

T r é N I N k y  p a m ě T I 
v  o p o č e N s k é  k N I H o v N ě

Ve snaze udržet se v kondici i oddálit stárnutí držíme diety, 
sportujeme, cvičíme, používáme drahé kosmetické přípravky, 
ale málokdo si uvědomuje, že obdobně je třeba udržovat řídící 
centrum našeho života – mozek. S mozkem se to má obdobně 
jako se svaly – pokud není pravidelně trénován, ochabuje. Srdce 
lékaři dokážou dnes transplantovat, mozek je orgán, který nelze 
nahradit. Proto si zaslouží tu nejlepší péči a pravidelný trénink, 
který ho udrží v kondici. Ale jak na to? Na internetu najdeme 
spoustu návodů různých kvalit, byla vydána hromada knih. 
Samy o sobě ale nepomohou. Pro aktivní sportování též nestačí 
nakoupit drahé tepláky a boty. Obdobně jako ve sportu je nejlépe 
začít ve stejně motivovaném kolektivu pod vedením trenéra.

Kdo by měl trénovat mozek? Odpověď je jednoduchá: každý 
z nás! Žáci a studenti pro zlepšení pozornosti a získání doved-
ností pro snazší a zábavnější učení. Všichni dospělí! Od 25. roku 
života nám odumírají mozkové buňky (neurony) a nové téměř 
nepřibývají, ale čím více mozek stimulujeme různorodými úko-
ly, tím více se tvoří nová spojení mezi neurony, mozek je zdatněj-
ší a zlepšuje se tak náš zdravotní a psychický stav. Po celý život si 
budujeme kognitivní rezervu pro pozdní stáří, pro případ úrazů 
a nemocí mozku včetně všech typů demencí.

Většina českých obcí podporuje sportovní, kulturní a spo-
lečenský život svých občanů. Nabídky pravidelných tréninků 
paměti, kognitivních (poznávacích) funkcí a tzv. mozkového jo-
ggingu nacházíme zatím sporadicky, spíše ve velkých městech. 
S radostí o to větší píšu, že v opočenské městské knihovně mou 
nabídku pořádat kurzy paměti knihovnice Radka i Lucie aktivně 
přijaly a díky jejich přičinění jsme první řadu takových trénin-
ků v listopadu 2024 zahájili. Přihlášených odvážných účastníků 
bylo nakonec tolik, že museli být rozděleni do dvou skupin – do-
polední spíše pro důchodce, odpolední spíše pro pracující. Tedy 
měla bych spíš psát o účastnicích, ale i stateční muži se našli!

Trénink paměti vyžaduje soustředění. foto: archiv autorky

Jak trénink paměti probíhá? V šesti lekcích procvičujeme 
nejen krátkodobou a dlouhodobou paměť různými paměťový-
mi technikami, ale i vnímání všemi smysly, soustředění a udr-
žení pozornosti, slovní zásobu, logiku, kreativitu, prostorovou 
představivost, rychlost rozhodování… zkrátka celý mozek, a to 
pokud možno pestrou a zábavnou formou. Čím více se při tom 
zasmějeme, tím lépe. Každý účastník tréninků by si měl přede-
vším odnést dostatek informací i inspirace pro to, aby svůj mo-
zek už nenechával zahálet. Program tréninku musí být náročný, 
aby se na nich nikdo nenudil, ale veškeré aktivity včetně domá-
cích úkolů jsou pro všechny zcela dobrovolné, nikdo není veřejně 
testován ani zkoušen a porovnávání s ostatními účastníky nebo 
se sebou samým před třiceti lety je přímo zakázáno. Každému 
jde něco lépe, něco hůř, něco rychleji, něco pomaleji. Vzájemná 
spolupráce, napovídání, pomoc partnerů, dětí či vnoučat s do-
mácími úkoly – to vše je přímo doporučeno.

Píšu-li o odvážných účastnících, vůbec nepřeháním. Vždyť 
někteří nedrželi v ruce pastelky a neučili se zpaměti básničku od 
školních let, což může být i déle než půl století. Někteří poprvé 
v životě složili básničku, napsali příběh, dostali k vyluštění složi-
té hádanky... Při cvičení paměti nikdo není neúspěšný. Naopak –  
trénování mozku je rychlá cesta ke zvýšení sebevědomí.

Věřím, že i v dalších letech si tréninky paměti najdou v opočen-
ském kulturním, sportovním a společenském kalendáři své pevné 
místo. Zájemci o další řadu tréninků se mohou již nyní přihlásit na 
e-mailu knihovna@opocno.cz nebo telefonním čísle 778 052 707. 
Těším se na shledanou a přeji krásné Vánoce, pevné zdraví a vese-
lou mysl a novoroční motivaci prospět svému mozku. U vánoční 
kávy a cukroví můžete zatím vyzkoušet tyto vánoční přesmyčky 
(dvě slova v přesmyčce jsou ve výsledku jen jedno):

PRAK SÁLTA VĚZ HAD

VROUCÍ K MÍJEL DALEKO

I DOKLAD HÁKY POD ŠEK ŽIJE

NAČ KOVÁ NAPIŠ U PEPEK VÍNAŘ

mailto:knihovna@opocno.cz


A nebo zkusíte namalovat an-
děla jednou čarou levou i pra-
vou rukou?

 Jiřina Tichá, 
 certifikovaný trenér 
 paměti II. stupně, 
 Česká společnost 
 pro trénování paměti 

 a mozkový jogging

poděkováNí a přáNí do NovéHo roku

Rok 2024 je za námi a my s vděčností hle-
díme na vše, co jsme prožili. V průběhu 
roku jsme měli příležitost doprovázet 
mnoho statečných rodin, které pečovaly 
o své blízké až do posledních chvil, a být 
jim v těchto nelehkých okamžicích na-
blízku. 

Děkujeme všem našim dárcům, part-
nerům, městům, městysům, obcím, 
firmám a církvím, jejichž podpora nám 
umožňuje poskytovat péči nevyléčitelně 
nemocným v jejich domácím prostředí. 

Bez vás by naše služba nebyla možná. Děkujeme.
Do nového roku 2025 přejeme všem lidem radost, pokoj a na-

dějeplné v(ý)hledy. Domácí hospic Setkání

N o v o r o č N í  p ř á N í  p r o  k o č k u

Počítejte se mnou. Průměrná kočka má koťata třikrát do roka. 
V jednom vrhu bývá kolem šesti koťat. Kdyby polovina jejích po-
tomků byly zase kočky, kolik koťat by dohromady měly v dalším 
roce? Nevím, jak vy, ale já už potřebuju kalkulačku. Každopádně 
odpověď zní: hrozně moc. Přemnožení koček je celorepublikový 
problém. Důkazem jsou přeplněné útulky a depozita i v našem 
okolí. Situaci každoročně zhoršuje přísun nechtěných koťat. Prá-
vě těch útulky a depozita přijmou ročně kolem 35 000. A nejsou to 
jen koťata toulavých koček. Do útulků se v drtivé většině případů 
dostávají koťata koček, které někomu patří. Proč tomu tak je? 

Spousta majitelů koček a kocourů své svěřence nekastruje. 
Myslí si totiž, že koťata takzvaně rozdají. Jenže nabídka koťat 
mnohonásobně převyšuje poptávku. To dokládají inzertní por-
tály, které jen přetékají nabídkami typu „Daruji krásná koťátka 
do dobrých rukou“. Malé roztomilé koťátko se často pořizuje 
jako hračka pro děti, která brzy omrzí. Koťata se přitom rozdá-
vají ve věku, kdy ještě nejsou schopna se o sebe postarat. Proto 
umírají hlady, na důsledky začervení nebo podchlazením. (Stát-
ní veterinární správa nařizuje odebrání kotěte od matky až ve 
věku 3 měsíců.) Koťata ponechaná bez dozoru na zahradě často 
končí pod koly aut nebo jako potrava pro dravce. Nebo se prostě 
ztratí. Žádný z majitelů nemůže zajistit, že se koťata do „dobrých 
rukou“ opravdu dostanou.

Když procházím Opočno a okolní vesnice, koťata v zahra-
dách vidím přes léto a na podzim skoro všude a říkám si, kdo 
o ně ještě může mít zájem? Obávám se, že nikdo. Důkazem toho 
jsou i příspěvky na sociálních sítích z místních skupin, ve kte-
rých lidé inzerují koťata, kterých se někdo jiný zbavil tak, že je 
hodil cizím lidem přes plot do zahrady. Znám jednu paní z Čán-
ky, která takhle už přišla k šesti kočkám. Já sama jsem „našla“ 

dvě. A přitom je řešení na dosah. Nechat svoji kočku a kocoura 
vykastrovat. Ano, i kocouři přispívají přemnožení, protože jeden 
kocour dokáže oplodnit až 20 koček za rok. Kastrovaný kocour 
je klidnější, nepere se, jezdíte méně často na veterinu s tržnými 
ranami. U kastrované kočky nemusíte třikrát do roka řešit, kam 
s koťaty. Bohužel se mezi námi i dnes najdou krutí lidé, kteří ko-
ťata topí. Dopouštějí se trestné činnosti, za kterou hrozí dokonce 
trest odnětí svobody (§ 302 trestního zákoníku 40/2009 Sb.).

Lhostejnost a nezodpovědnost lidí, kteří své kočky a kocoury 
nekastrují, se týká nás všech. Nikdo nevidí rád kočičí hovínka 
v pískovištích nebo v záhonech soukromých zahrad. Nikdo si 
nepřeje, aby mu za plotem „přistála“ krabice s koťaty nebo aby 
dítě přineslo domů zablešené nemocné kotě, které se potulova-
lo u školy. Pohled na opuštěná toulavá koťata je alespoň pro mě 
vysoce traumatizující. A tohle všechno s sebou nese neochota 
některých lidí situaci řešit, jejich nevědomost a lhostejnost.

Staňte se zodpovědnými majiteli koček a kocourů a nechte je 
vykastrovat. Jen když si spočítáte cenu odchovu jednoho vrhu 
koťat a srovnáte ji s cenou kastrace, zjistíte, že kastrace se jedno-
značně vyplatí. Kastrace kočky nebo kocoura je jednorázová zále-
žitost. V Opočně stojí kastrace kočky orientačně kolem 1500 Kč, 
kocour se kastruje přibližně za 1000 Kč. Odčervení a odblešení 
šesti koťat přijde na 1500 Kč na měsíc.

Kdy jindy je vhodnější doba udělat dobrý skutek než teď, na 
začátku nového roku. Nechat vykastrovat vaši kočku nebo ko-
coura je nejlepší předsevzetí na rok 2025 nejen pro vaše kočičí 
miláčky, ale pro nás pro všechny. Přispějte zodpovědným chová-
ním ke snížení počtu nechtěných koťat v Opočně a v okolí.

 Irena Balcarová
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ODEČTY VODY 
 
Vážení občané,    
přiblížil se další termín pravidelného čtvrtletního odečtu (k 31. 3. 2015), dovolujeme si vás znovu 
požádat o spolupráci a nahlášení stavu vašich vodoměrů (nejpozději do 5. 4. 2015)  
Děkujeme, TSMO 
 

Odečítací lístek 
Technické služby města Opočna, s.r.o. 

Jméno: 
 

 

Adresa: 
 
 

 

Tel: 
 

 

E_mail: 
 

 

 

  Žádám o stanovení spotřeby výpočtem 
 

Datum a podpis: ………………………….…………………………… 

 

..m3

.x  0,001 
.x  0,01

.x  0,1 

Jméno: 
Adresa:
Tel:
E-mail:

Datum a podpis

Žádám
o stanovení
spotřeby 
výpočtem

ODEČÍTACÍ LÍSTEK
SPOTŘEBY VODY

Technické služby města Opočna, s.r.o.
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inzerce

Startujeme zápis do těchto kurzů:

JAZYKOVÁ ŠKOLA V OPOČNĚ

ANGLIČTINA PRO ODDECH

+420 775 247 679

info@flowschool.cz

NOVÉ KURZY ANGLIČTINY
PRO SENIORY

Jazyková škola FLOW
Hradecká 753
517 73 OPOČNO www.flowschool.cz

Chcete hlavně trénovat mozek a angličtinu brát jako volnočasovou aktivitu?
Tento kurz je přesně pro Vás! Lekce trvají jenom 45 minut a tempo je velmi
pohodové. Naučíme se nejnutnější základy.

ANGLIČTINA NA CESTY
ZAČÁTEČNÍCI - Cestujete rádi do zahraničí a chtěli byste se dorozumět?
Přihlaste se do našeho kurzu a naučte se základní fráze a slovní zásobu
nutnou na dovolenou. Lekce trvá 2x45min, cena za obě hodiny je 300 Kč.

ANGLIČTINA NA CESTY
FALEŠNÍ ZAČÁTEČNÍCI - Došli jste vždy maximálně do sedmé lekce a tam
Vaše snažení skončilo? Dostaňte se konečně dál díky tomuto kurzu! Kurz
trvá 2x45min, cena za obě hodiny je 300 Kč.

LEKCE OD100 Kč

Opravdová rychlost
za tři, dva, jedna...

spolehlivé připojení 24/7
raketově rychlý internet až 1000 Mbit
servis do 24 hodin

Rocketnet.cz
I N T E R N E T

W W W . R O C K E T N E T . C Z491 300 300
W W W . R O C K E T N E T . C Z

491 300 300

Prodám ledničku s výparníkem (výška 80 cm), tyčový vysavač 
zn. Hyundai, promítací plátno v pouzdře (170 cm).
Telefonní kontakt 721 781 847, Švamberk
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k o n t a k t y   —

—  m ě s t s k ý  ú ř a d  o p o č n o
podatelna městského úřadu 494 669 636

tajemnice městského úřadu 494 669 629

evidence obyvatel 494 669 634

odbor majetku a rozvoje města 494 669 635

matrika 494 669 622

odbor výstavby 494 669 627

oddělení životního prostředí 494 669 633

odbor hospodářsko-správní a finanční 494 669 639

účtárna 494 669 632

poplatky za svoz odpadu a psy 494 669 636

ztráty a nálezy 494 669 636

starostka 494 669 631

asistentka starostky 494 669 621

—  městské instituce
Informační centrum Opočno 494 668 111

Městská knihovna Opočno 774 446 163

Základní škola Opočno 493 034 575

Mateřská škola Opočno 494 668 186

—  Technické služby města opočna
Pevná telefonní linka číslo zrušeno!

Objednávky služeb a hlášení drobných 
závad pondělí–pátek 6:00–15:00

725 189 385

Poruchy a havárie na vodovodním řadu  
a kanalizaci mimo pracovní dobu

775 666 078

—  ostatní
Policie ČR – služebna Opočno 974 536 751

Městská policie Dobruška 494 629 572

Marius Pedersen – svoz odpadu 493 646 550

příloha
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